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Příloha č.2: Osobní rozhovory s redaktorkami (vlastní podklady) 

 

Alena Šloufová 

 

Jak jste se dostala k novinařině? Psala jste od malička? 

,,Ne, já jsem nepsala od malička. Dělala jsem obhajobu diplomky z psychologie. Nedělala jsem 

ani novinařinu a ten doktor, který mě vedl diplomovou práci mi na závěr řekl, že bych se měla 

zkusit dostat do Vlasty, že tam hledají někoho na dvoustranu Místo pro mne a pro rubriku Máš-

li smutek na duši, svěř se tetě Miluši. Tak toho, kdo by odpovídal lidem na psychologické 

problémy. A já jsem se cítila, tak dobře, když jsem udělala tu diplomku tak dobře a že 

psychologie je teď moje, tak jsem se tam odvážila jít, našla jsem si v telefonním seznamu adresu. 

Takhle jsem fakt začínala. A oni mi řekli, ať donesu tu diplomku a dali mi tři náměty a že mám 

do určité doby přinést ty články. No tak jsem to udělala a oni mě vzali. No  

a začala jsem od prvního týdne co mě vzali dělat dvoustranu, což byl skok do vody. Ale mě to 

hrozně bavilo, takže to bylo v pohodě.“ 

 

Takže vy jste vůbec nestudovala žurnalistiku? 

,,Ne, studovala jsem na Pedagogické fakultě. Češtinu a soustředila jsem na psychologii. No  

a má diplomová práce byla Problémy psychologické interakce mezi učiteli a žáky. Jako dělala 

jsem spíš pedagogickou psychologii, ale tohle to mě ohromně chytilo, protože prostě se mi 

líbilo, když jsem byla velmi mladá, jsem si myslela, že fakt můžu radit. Asi tak po 10 letech, kdy 

jsem to dělala, tak jsem šla za šéfredaktorkou a říkala jsem, proč bych měla radit lidem, nejdřív 

jako teta Miluše a pak jako sestřenice Jana, protože v Dikobrazu, to byl tenkrát satirický 

časopis, vyšla rubrika, Máš-li smutek na duši, svěř se strýci Artuši. Takže šéfredaktorka 

rozhodla, že nebudu Miluše, že ten Dikobraz je fakt blbej, že nás zesměšňuje.  

A dala mi sestřenici Janu, takže jsem pár let byla sestřenice Jana.“ 

 

 

 

To bylo v jakém roce? 

,,Já jsem nastoupila vlastně v roce 1970, hned po fakultě. A byla jsem tam celkem 20 let, ale po 

10 letech jsem řekla, že už se na to necítím a že chci dělat normálně rozhovory a normální 

novinařinu. No prostě to tak začalo, že jsem přestoupila do jiných rubrik. Ona sice řekla, že 

není tak blbá, aby zavedenou a oblíbenou rubriku zrušila, ale já jsem trvala na svém, takže tam 



pak dala někoho jiného.“ 

 

A v těch letech, kterými se zabývám vám jste byla? 

,,V těch letech jsem už byla šéfredaktorka. Protože já jsem v tý redakci prošla všema postama. 

Od elévky, tety Miluše, sestřenice Jany, redaktorky, vedoucí oddělení, zástupkyně šéfredaktorky 

až v roce 1988 jsem se stala šéfredaktorkou.“ 

 

To je neuvěřitelný životní příběh... 

,,Já jsem prostě v 88 začala dělat tu šéfredaktorku a po 89 tam bylo hodnocení, kdo může zůstat 

ve vedení a to jsem v podstatě zůstala ve vedení. To bylo tzv. koaliční vedení, to se dělalo tak, 

že Občanské fórum udělalo takový velký plakát, kam napsala jména vše redaktorů, potom tam 

byly rubriky a na ty se muselo odpovídat křížkama a kdo měl nejvíc křížků, tak ten se dostal do 

vedení. No do vedení jsme se dostaly já a Marie Formáčková, která byla na prvním místě. 

Potom Hanka Nekudová, která byla za Občanské fórum a to čtvrtý byl kdo? To už nevím, ale to 

tam najdete v tyráži kdyžtak. Takže jsem zůstala a vzpomínám si, že v roce 1990 nebo 91 možná, 

že jsem poprosila na vedení na poradě, jestli můžu být zbavena té cti  

a zůstat jako normální redaktorka. A tam jsem právě dělala celý seriál potom Nejlepší babičky 

roku.“ 

 

A co na to vedení? 

„Nic na to neřekli, ono to totiž mělo hlubší souvislosti.. Všichni viděli jak jsem naprosto 

odrovnaná, protože jsem se v té době i rozváděla a já jsem chtěla udělat tlustou čáru za svým 

životem, i co se týká Vlasty a co se týká všeho prostě. Takže jsem nejdřív dělala ten seriál  

a když pak skončil, to jsme vyhodnotili nejlepší babičky za přítomnosti stovek a stovek čtenářek 

a tak jsem ukončila Vlastu a šla jsem do jinýho časopisu. Takže oni všichni věděli, jak mě všichni 

znali, já jsem byla z toho rozvodu naprosto vyřízená.“ 

 

Já se teď trošku vrátím, jak se vlastně vybírala témata ve Vlastě? 

,,To bylo jednoduchý, každý týden byla porada, kde každý měl přinést nějaký téma a buď se 

vybralo nebo se nevybralo. To bylo v tý době, a to je i asi nyní, že se přijde s tématy a buď se 

vyberou nebo ne a když se nevyberou, tak musíte v podstatě hned vymyslet něco jiného. Já jsem 

měla tu kliku, že jsem tu redakci naplnila mladýma lidma už v tom 1988, měla jsem tam třeba 

Honzu Šibíka, kterej je teď světovej fotograf, že jo. Ten tehdy začínal u nás. A vlastně ty jeho 

fotky jsou v tomhle mimořádném vydání, to jsem vám přinesla. To jsem tenkrát domluvila 



s tiskárnou, že nám to udělají přes noc, to bylo mimořádné číslo, které jsme neměli povolený. 

To jsem šla tenkrát na poradu ÚV KSČ a ještě se Zdenkem Hrabicou, ten měl taky mimořádný 

číslo ze Světa v obrazech. Tak jsme to tam odevzdali.“ 

 

A jak jste to vůbec dokázali, protože všechno bylo tenkrát na příděl... 

,,To nám právě všechno ty chlapy v tý tiskárně udělali.“ 

 

A taky jste ho vydaly hodně rychle… 

,,Vydali jsme to rychle a víte co, já se vždycky hrozně směju, když jsou výroční dny jako jsou 

tyto, říkají, že časopisy byly pod komunistickou kudlou. Prostě Svaz žen s tím taky nesouhlasil, 

předsedkyně Svazu žen mi volala, že jí snad chci dohnat k sebevraždě, ale jako normální lidi to 

brali. To bylo okamžitě pryč to číslo.“ 

 

A když už se bavíme o Svazu žen… Dávaly vám jasné instrukce? Jak to fungovalo? 

,,Dávaly nám instrukce, každý týden jsem chodila na porady. Víte to bylo tak, že .. to se taky 

teď podivuji, jak někteří dnes odsuzují Svaz žen jako komunistickou organizaci, musím říct, že 

já když se řekne Svaz žen, tak nevím funkcionářky v Panský ulici, ale vzpomínám na tisíce  

a tisíce úplně obyčejných žen na venkově, v malých městech. My jsme na příklad měli 70 brigád 

socialistické práce. Zní to strašlivě, ale my pro ty brigády dělali různé akce, třeba zkrášlovací, 

nebo jsme připravili programy.. já si pamatuji, že třeba v Ústí nad Labem jsme byli a byla to 

vždycky interakce redakce s těma obyčejnýma ženskýma. Brigáda socialistický práce nebyla na 

ÚV, že jo. My jsme jezdili fakt do terénu. A na těch vesnicích a malých městech udržovali, kéž 

by to tak teď bylo, takovej ten společenskej život. Ty ženy třeba něco napekly. V žádném případě 

to nebyly politický akce. To bylo všechno možné, od vyšívání krojů třeba na Moravě po kreslení. 

Zažila jsem i kreslící kroužky. Záleží na lidech. Když jsou aktivní lidi, tak jsou potom akce. Ale 

určitě to nebylo tak, že by Svaz žen byl jako centrální organizace, Kabrhelová a Němcová 

ovlivňovaly náš život na tolik, že by jsme úplně všechno podle nich dělali. Něco se muselo 

přizpůsobit. Ona byla taková stránka aktualit, tak tam se museli dávat ty aktuality, ale jinak 

nediktovaly. Je pravda, že ono v tom 1988 to bylo už trošku otevřenější, protože přišla 

perestrojka Gorbačova a takový věci, že jo. Takže oni nás dost často sprdávaly, toto slovo se 

nepoužívá (směje se), ale musím říct, že to nebylo tak, že by na mě duply a řekly, tohle tam 

nesmíš dát. I tím jak jsem tam měla ty mladý lidi, tak, no nejvíc problému jsem měla vždycky 

s kritikou Vladˇky Merhaoutový, která dělala fakt kritický reportáže a vždycky s tím byly 

problémy. Potom jsem měla problém s Mrnkou, ten potom byl v televizi, Martin Mrnka, ten byl 



zanícený ekolog a ten vždycky psal jak ekologie je nejdůležitější a my tu ekologii nedodržujeme, 

taky s tím byly problémy. Do třetice bych dala Honzu Šibíka, který se snažil vecpat ty fotky 

všude a tak jsme vždy měli dohady, jestli se to tam má dát nebo nemá. Nejlepší bylo, když on 

podepsal za Havla za propuštění, tak to mě volali ze Svazu žen, že ho mám propustit a to jsem 

řekla, že ho nevyhodím. Šibíkovi jsem řekla, že za ten podpis jede sám za sebe a že doufám, že 

tam nenapsal redakce Vlasty, jinak by jsme možná mohli skončit všichni, ale jinak že ho 

podržím. No a on řekl, že se tam podepsal sám za sebe a nevyhodili jsem ho.“ 

 

Takže jste si mohla dupnout? 

,,No dupnout úplně ne, ale trvala jsem na tom. Musím říct, že to byl fakt zajímavej čas v mým 

novinářským životě. Bylo to nervy, ale tak každý život má etapy a tahle ta mi dala hodně. 

Poznala jsem lidi, jejich chování v kritických situacích a tak svoje vlastní mantinely a to je 

prostě občas k nezaplacení. 

 

 

 

Když jsme mluvili o výrobní době, s jakým předstihem jste vybírali témata? 

,,Některé stránky se vybírali s předstihem 14 dnů a potom, některé ty stránky, my jsme měli 

dlouhou výrobní dobu hlavně kvůli tomu, že jsme měli 800 000 náklad. A neměli jsme skoro 

každou remitendu. V tomhle období o kterém píšete, 88-89, 800 000 náklad byl na tu dobu 

slušný náklad a remitenda byla velmi malá. On ten Svaz žen sice mohl nadávat, ale zase jim ta 

Vlasta vydělávala že.“ 

 

Fungovalo to jinak, když se blížilo třeba nějaké výročí? 

,,No tak to se muselo, to vlastně bylo docela nepříjemný. To se museli dávat zvláštní náměty  

a vždycky se tam muselo objevit něco k tomu výročí, to jo no, to bylo občas protivný.“ 

 

Byla z vaší strany určitá autocenzura? 

,,To jo, to určitě. U každýho se myslím, kdo se chtěl vypsat a neměl by autocenzuru, tak se tam 

vyškrtá podle něho to podstatný, takže autocenzura fungovala.“ 

 

Upadla pak po revoluci? 

,,Víte co, to se tak nedá říct, já bych řekla, že to trochu bylo, že prostě, každý člověk, redaktor 

měl svůj okruh námětů a ten si prostě chtěl rozvíjet. Já bych řekla, že ta autocenzura směrem 



k určitým tématům trvala pořád.“ 

 

I když ještě zůstaneme před rokem 89, byla v redakci stranická buňka? Měli třeba větší 

volební právo? 

,,Ne, to vůbec. To musím říct, že vůbec. To jako stranická buňka, tam bylo dost lidí ve straně, 

ale například Hanka Nekudová, Maruška Homolová, Merhautová, ty vůbec ve straně nebyly,  

o který jsem mluvila, že tvořily gró toho časopisu. Kupodivu ta stranická skupina se nejvíc 

rozdělila právě po revoluci, kdy skupina lidí co byli ve straně se odpojili, odešli z redakce  

a udělali, že budou dělat svůj časopis. Bohužel, no teda bohužel, já jsem jim to přála, ale oni 

udělali nějaký nultý číslo a ona ta jedna skupina to tý druhý vzala a někde na Moravě to vytiskli, 

takže ta druhá skupina zůstala plonková. No byl to strašnej podraz. Ale to se nás netýkalo.“ 

 

A když se dostanu k listopadu. Vzpomenete si co jste dělala, kde jste byla? 

,,Já si vzpomínám absolutně přesně, každý 17. listopad si na to vzpomínám. Protože to byl pátek 

a my jsme měli večer návštěvu doma, tak jsme prostě večeřeli s tou návštěvou doma prostě  

a zavolal mi Honza Šibík, to je ten fotograf, že je na Národní třídě a že se tam dějou hrozný věci 

a že jestli to dám do novin. A já jsem mu řekla, samozřejmě to foť a potom jsme z toho udělali 

to speciální číslo. To vím naprosto přesně. A on několikrát večer mi volal, já jsem mu říkala, ať 

mi volá, kdyby se něco stalo. Já jsem teda zůstala doma s návštěvou a na Národní třídu jsem se 

nehrnula, to bych říkala něco co nejsem, ale měla jsem zprávy od Honzy Šibíka.“ 

 

A jak vypadaly další čísla po listopadu? Došlo k nějaké změně? 

,,Víte co, to byl takovej čas. Tím jak jsme dělali dopředu ty čísla, tak hodně jich bylo udělaných, 

takže to bylo dost technicky, že by byla nějaká výrazná změna to ne, protože už to bylo jakoby 

ve výrobě, ale samozřejmě potom docházelo k námětům, který, ono potom v redakci vzniklo 

Občanské fórum, vtip byl v tom, že to založila komunistka to Občanské fórum a potom se hledali 

ty pracovní spojení, jak to spojit. To Občanský fórum, tam byla ve vedení Hanka Nekudová, to 

si pamatuju, takže pak jsme se možná dohadovali nad těma témata trošku bouřlivěji. Ale oni 

potom brzo odešli, ta parta straníků.“ 

 

Ti odešli dobrovolně? 

,,Ti odešli dělat ten novej časopis a paní která žila v Německu jim prostě, víte do toho se nechci 

moc plést, protože jsem do toho tak neviděla, ale vím, že to bylo opravdu směšný, když potom 

se museli rozdělit, ten kluk co jim to ukradl, tak potom dělal šéfredaktora nebo majitele Betynky, 



toho časopisu. Byl to ten kluk co psal strašlivý komentáře, já jsem mu je neotiskla.´´ 

 

A kdo je tenkrát nahradil? 

,,To už ani nevím, kdo tam přišel. V tom 1991 jsme to celkem dělali o menším počtu, ale 

nepamatuju si, že by tam někdo novej přišel, prostě jsme víc psali.´´ 

 

Mě hodně zaujalo to mimořádné vydání, jestli mi k tomu můžete ještě něco říct? Jaké byly 

reakce čtenářek... 

,,Reakce čtenářek byly opravdu kladný. Tehdy samozřejmě neexistovaly žádný maily a tak nám 

chodili stovky a stovky dopisů. To bylo na téhle době zajímavý, protože ten dopisovej kontakt 

byl vyjímečnej, protože jak to bylo ta velký ten náklad, tak všichni posílali dopisy a my jsme 

jimi byli zavalení.“ 

 

A opravdu jste otevřeli každý dopis? 

,,No to bylo celé dopisové oddělení, kde bylo, řekla bych že tak 4-5 redaktorek a ty museli každý 

dopis očíslovat a přidělit redaktorovi a každý redaktor měl za úkol odepsat tuším, že do měsíce, 

to už přesně nevím, ale vím, že se to kontrolovalo. To bylo tehdy opravdu, to byl  

i nějaký předpis co se týká sdělovacích prostředku, jak se má odpovídat.“ 

 

A co se týká mimořádného čísla? 

To musím říct, že jsme se velmi dohadovali co tam bude, protože těch fotek byly desítky  

a desítky a nakonec jsme si řekli, že to bude dokument a na těch fotkách jsme to dost postavili. 

Ty fotky jsou fakt výborný, ty se Honzovi fakt povedly a jako víte co, já se vždycky strašně směju, 

no strašně ne, ale říkám si do pytle, to snad není možný, když hovoří, že to bylo srabáctví, že 

jsme byli poplatní tomu a tomu, mě by zajímalo, kterej z vás mladejch, když se ještě nevědělo 

jak to dopadne, uděláte takový číslo, rozvezete ho po celejch Čechách a já to právě odevzdala 

jen se Zdeňkem Hrabicou na tom ÚV a byl z toho docela poprask. Ne u těch ženských 

normálních, ale v Panský ulici no. Jako já to vůbec neberu jako hrdinství, mě to bylo tehdy 

úplně jedno, já jsem považovala, že je to správný. Vůbec jsem neuvažovala co z toho bude  

a právě se mi teda opravdu nelíbí, že nějakým způsobem kritizuji tuhle generaci tu moji, protože, 

kdo za to může, že se narodil v 1948, že. 

To neovlivníme... 

,,No opravdu, prostě jsem se narodila v roce 1948 a musela jsem žít v tý době, kdy jsem žila.´´ 

 



 

A když po revoluci přišla možnost cestovat... 

,,My jsme měli možnost cestovat docela dost.“ 

 

I předtím? 

,,I předtím, ale ne do kapitalistických zemí, tam jezdila pouze zahraniční redaktorka. Já osobně 

musím říct, že já nejradši vzpomínám, každá země, měla svůj ženský časopis  

a s několika zeměmi jsme měli vztahy, že ony posílaly redaktorky k nám a my k nim. A já jsem 

měla tu kliku, že jsem si zamilovala časopis Priačurjka?, se to jmenovalo v Polsku a on potom 

ani nikdo tak netoužil jezdit pořád do Polska a já jsem tam jezdila strašně ráda. Takže já jsem 

projezdila Polsko s Priačurjkou? A potomjsme měli časopis v Něměcku, dvakrát jsem byla 

v Moskvě, v Maďarsku, co se týká východních zemí, tam jsme jezdili hodně, co se týká 

západních, tam jezdila Dana Braunová, což byla vlastně zahraniční redaktorka.“ 

 

A vzpomenete na vaši první porevoluční cestu, kam jste jela? 

,,Co se týká Vlasty, tak ta nebyla nikde, ale vzpomínám si potom jsem byla třeba, až jsem byla 

v Květech, tak jsem byla v Rumunsku a to jsem nečekala, že to bude tak úžasné.“ 

 

A co reklamy? To byla taková novinka, jak na to čtenářky reagovaly? 

,,Víte co, já mám pocit, že v té době ještě ty reklamy neměly takovou moc působit na lidi  

a v podstatě se dělalo fakt jen kvůli penězům a vím, že ty reklamy se platily dobře. Vím, že prostě 

téma obezita a hubnutí bylo téma všech rubrik, to je vděčné téma. Mně osobně vadilo, že jsme 

dělali články, když byli volby, tak si ty strany platili, taková skrytá reklama, by se dalo říct. Ta 

to mě docela vadilo, ale nedalo se nic dělat. Jsme měli rozdělený lidi a šli jsme.“ 

 

A stěžovaly si čtenářky? 

,,Nepamatuju se na to, to bych řekla, že nebylo ta významné, protože to bych si na to asi 

pamatovala.“ 

 

A když bych se ještě vrátila ke grafice. Vnímala jste tam nějakou změnu? 

,,Víte co, to jsem nemohla ani vnímat. Jedna z výhod toho časopisu byla, že jsme měli dobré 

grafiky a ti byli jak kolem roku 88 tak po 89 a když jsem odcházela, tak tam byli pořád.“ 

 

Takže se tam držela stejná parta grafiků.. 



,,Ano, a oni byli skutečně, to si pamatuju, když jsme dostali první počítače v redakce a oni 

dostali grafický programy a šli jsme na školení. Předtím jsme psali na psacích strojích, to byl 

strašnej opruz. No já jsem si myslela, že se na tom nikdy nenaučím, ale naučila jsem se.“ 

 

A co týká obsahu? Změnily se hodně rubriky? 

,,Víte co to už nevzpomenu, protože když jsem šla dělat redaktorku, tak jsem si vymyslela ty 

Nejlepší babičky a ty mě zaměstnaly výborně a jinak to je už doba, kdy jsem měla celkovou krizi 

a spíš jsem se věnovala rozvodu. Teď už to nechápu, to nemá narušit život, člověk se s tím má 

prostě smířit.“ 

 

Tak to se jednoduše říká... 

,,No já jsem to fakt přeháněla“ (směje se). 

 

Já bych to taky přeháněla... 

,,Já si pamatuju, když jsme dělali nový obsah Vlasty, tak grafici připravili nástřel v roce 1989 

a myslím, že to tak už zůstalo. Ta struktura se fakt moc neměnila, já měla třeba rubriku Místo 

pro mne na 12,13 straně, to si pamatuju do dnes. My jsme měli pořád dost velký náklad i po 

tom 89, to se hledali náměty na titul. To bylo na poradě jako první, kdo má titulovku, protože 

ten měl pak dvoustranu. To je dodnes, ale my tomu tenkrát říkali sekaná petržel těm titulům co 

jsou dnes, protože prostě rozfrcaný obličeje herců všude možně, u toho texty. Já měla spíš 

radost, když ten titul byl čistý, jen velký portrét a detail, který něco řekl.“ 

 

Ano, to jsem si všimla, že 88/89 byla vždy jen fotka a pod tím titulek a potom už začala 

přibývat i ta ,,petržel‘‘ .... 

,,No, protože to začala ta nová doba. Nový trend.“ 

 

Vzpomínáte na Vlastu pozitivně? 

,,Ano, velmi. Samozřejmě, že tam byly okamžiky, které byly otřesný, ale když se vezme gró těch 

20 let, jak říkám prošla jsem si všechny stupně, akorát jsem nebyla pochůzkářka na svačiny, 

ale jinak opravdu jsem byla všechno, takže jsem ji poznala dokonale celkem. Byla jsem tam od 

mládí.“ 

 

A co jste chtěla být původně? 

,,Kupodivu jsem původně chtěla být učitelka. Ale musím říct, že bych nebyla dobrá učitelka.“ 



 

Proč si to myslíte? 

,,No protože by mě ty děti šíleně štvaly.´´ 

 

Daniela Sýkorová 

 

V jakém roce jste do Vlasty nastoupila? 

,,Strašně brzy. Jak je člověk starší tak se to plete, ale tuším, že 1957.´´ 

 

A co jste studovala? Fotografii? 

,,Ne, vůbec. Tenkrát vůbec nic takového nebylo, byla grafická škola. Já vždycky říkám, je jedno 

jestli používáte aparát, nebo keramiku nebo tužku a papír, ale musíte vědět co chcete  

a pak to tomu podřídíte. A tenkrát nic takovýho nebylo, jenom tak grafická, ale to jsem ještě 

netušila. Víte většina těch novinářů byla nekvalifikovaná. Málo kterej z nich měl to, a už ne 

vůbec k novinám.“ 

 

A jak jste se dostala do Vlasty? 

,,Já jsem pomáhala v sekretariátu. Oni mě vzali do tý školy a já pracovala při škole.“ 

 

...takže už jste pracovala ve Vlastě? 

,,Jojo.“ 

 

A jak jste se tedy dostala do toho sekretariátu...? 

,,Je no to bylo senzační, protože mě to ani nenapadlo. Já když jsem končila školu, tak my jsme 

ve škole ve škole takovou báječnou paní učitelku Fečkovou a ona byla neuvěřitelně vzdělaná  

a kultivovaná a ona nám vždycky říkala něco jinýho než jsme měli vědět. No a my jsme tenkrát 

dostávali umístěnky a to byli strašně malý peníze, ale ona je musela rozdat, kam kdo půjde.  

A první co udělala bylo, že mi říká, mám tady jednu umístěnku, ne že by byla nějaká za hodně 

peněz, to teda není, ale Sýkorová, to je pro vás. Oni vám vykali. To je pro vás, protože vy stejně 

nebudete dělat to co jste se učila a vy se hodíte do novin. Dala mi tu umístěnku a já jsem přišla 

do tý Vlasty a já to netušila, ale jim tam dala dopis, ve kterým mě pochválila, já ho nikdy teda 

neviděla. Takže oni na mě, jako nikdo na mě nebyl hnusnej nebo že by mě vyhodil, to teda ne.“ 

 

Umístěnka...? 



,,Jo to tenkrát tak bylo. I Martin, můj manžel to tak měl. To bylo teda za pár šupů, to byla jiná 

doba, to si neumíte představit.“ 

 

Takže tam jste začala na sekretariátu...? 

,,No tam jsem, no já jsem byla taková nezřízená a to co jsem dělala mě tak jako nic neříkalo  

a vždycky jsem se dívala.. Senzační bylo pročítat ty dopisy. Já jsem byla u toho, že přišel dopis 

a já jsem ho musela rozříznout a vyndat a dát na to to datum, kdy to přišlo jo. Potom jsem to 

dala šéfredaktorce a ta to přidělila komu to půjde podle oboru. Nejvíc dopisů dostávala paní 

Křivánková, která byla strašně hodná. Ta dostávala ty nejtěžší, když někdo někoho hledal, 

adopce, když se někdo nechtěl starat o dítě, pláče a nářky a ona na tom chudinka tak 

pracovala.“ 

 

A jak to fungovalo v redakci? Dávali vám jasné instrukce? 

,,Různě, to vám nemůžu říct takhle. To bylo různě, podle toho kdo měl zrovna navrch. Ale my 

jsme často měli sami nápady, třeba my s Maruškou Homolovou dělali Strašidla, začali jsme 

Rožmberskou paní a tu jsme udělaly úplně skvěle a každej rok jsme udělaly takový. A bylo to 

báječný a lidi se na to těšili.“ 

 

A bylo třeba něco co se mohlo, co ne? 

,,To vám může spíš říct kdo byl ve vedení redakce, to já ne..“ 

 

A co něco o Svazu žen? 

,,No Svaz žen, to byly takový.. To byl náš majitel, takže to jo, tam vzniklo to nakladatelství 

Mona, tak tam vznikl ten ředitel, aby s tím ty báby neměli takovou práci.“ 

 

A říkal vám někdo co třeba nesmíte fotit? Měla jste autocenzuru? 

,,No to ne, to bych řekla, že ne. Samozřejmě se snažili, ale to už bylo o něčem jiným.“ 

 

Chodila jste na porady redakce? 

,,Ano, to jsme všichni chodili a bylo to velmi komplikovaný, protože to už zase bylo v tý době, 

kdy lidi, já o tom vlastně nechci vůbec mluvit, protože každej měl jinou představu, někdo už 

věděl jakou měl mít představu.´´ 

 

Byla tam citelná stranická buňka? 



,,Byla, byla, ale my jsme to tak necítili“. 

 

A měli třeba větší volební právo? 

,,Měli, to si neumíte představit. Já si vzpomínám, že Martin, kterej jako jeden z mála uměl 

anglicky, tak ho poslali do Finska. A já jsem nikdy jako nebyla ortodoxní, ale říkala jsem si, že 

si zažádám o devízový příslib do Finska a oni mi to dali, jenže to ještě nic neznamenalo, protože 

já jsem musela jít na vedení redakce, na to ředitelství a na tu stranickou, protože to byl tak 

strašnej průšvih a nakonec mi to řekla ta stranická, vrať to, ty nemáš šanci, že bychom ti něco 

podepsali. Tak jsem to vrátila a pak jsem odešla. No to nemá cenu, to jsou takový drobnosti. 

Ale já obhajuju tu Vlastu, že ona měla takovej vliv na ty obyčejný ženský, o který se nikdo 

tenkrát nestaral. Ona taky měla obrovskej náklad, skoro milion a to je jako užasný. Tenkrát 

když jsme třeba udělali to číslo v listopadu.“ 

 

Ano, už jsem se k tomu chtěla dostat... 

,,No to bylo užasný, fantastický. My jsme na tom děsně makali. Honza ten měl nejvíc fotografií, 

jenže já jsem na jedný ty demonstraci, já nemám ráda ty masový scény, já mám z toho fóbii, 

takže já se tomu vyhýbám. A tenkrát jsem byla na nějaký střeše a koukala jsem na ty světílka 

dolů, to bylo asi dva dny po tom masakru a já si vzpomínám, že jsem brečela dojetím, že jsem 

se toho dočkala.“ 

 

A konkrétně 17. listopadu jste tam byla? 

,,Ne, to já říkám, masový scény nemám ráda.“ 

 

Vzpomenete si co jste dělala? 

,,Jo, to já vím, to jsme byli na návštěvě. Se vyjednávalo nějaký, nevím, něco se podepisovalo  

a někdo nám pak zavolal.“ 

 

 

 

Takže ty fotky jsou všechny od Honzy? 

,,Ano, všechny a já jsem ráda, že tam byl. A víte nikdo nikdy nepoděkoval tiskařům, ani z toho 

68. Oni to dělali na svý vlastní triko, to jim nikdo nikdy nezaplatil, možná, že je i vyhodili  

a nikdo jim neřekl děkuju a teď udělali tohle to číslo a když to viděl Mladý svět, tak to taky začal 

dělat. A já jsem říkala: Sraby, kam se hrabete.“ 



 

A máte u sebe to vydání? 

,,Ano, mám ho. Samozřejmě. Tam se celá ta redakce snažila, aby to vyšlo.“ 

 

Pocítila jste změnu po listopadu? 

,,No, ani ne.“ 

 

Ta stranická buňka prý odešla založit si vlastní časopis... 

,,Ne, neodešli... Ale odešla Alenka Šloufová myslím. Já nebyla u toho, když se tak zvaně dostali 

do klíče. U toho jsem nebyla a to jsou věci který jsou... Jako naučte se vidět do lidí, potom vám 

můžou říkat co chcete slyšet, ale třeba to tak nemyslí. To jsou zbytečný tance, který nechci 

komentovat.“ 

 

A po listopadu se to uvolnilo? 

,,No to bylo bezvadný. Já jsem byla úplně nemocná, z toho jak nesmím nikam jezdit.  

A najednou jsem mohla vyjet. To bylo úžasný.“ 

 

Kam jste jela jako první? 

,,Kam já jsem to jela? Myslím, že to bylo do Paříže nebo do Londýna. A potom jsme s Marií 

jely na 5 týdnů do Chile jen s batohem samy ženský a bylo to úžasný a pak jsme zase tři roky 

šetřili a jeli jsme zase s batohem do Peru, taky to vidíte věcí, že kdyby jste jela s turistickou 

kanceláří tak to vidíte desetinu a ještě blbě. Dvakrát sem viděla Irsko a nevím co dál. Itálii, 

Řecko, vylezli jsme dvakrát na Olymp a teďka v mým věku se už hůř leze, ale já jsem byla tak 

šťastná.“ 

 

Měla jste před revolucí možnost se někam podívat díky Vlastě? 

,,Ne, ne ne. Jak jsem nebyla v tý straně, tak jsem nemohla. Já to jednou říkala ty svý kolegyni, 

víš Věro, já jsem takovej negr, kterej nemá ty privilegia, ale vidí všechno. Já jsem viděla tolik 

věcí, kteří jiní neviděli. Mně to nevadilo. Já jsem měla nejmenší plat, ale mě to nevadilo. Já si 

nestěžuju. Já jsem prostě rozhodla taklhe, mě lámali asi třikrát, a jednou to bylo fakt ošklivý, 

ale vlastně na mě byli hodný, protože mě nevyhodili. Nevím, chlapy by asi byli horší, ale já 

nevím, nechci nikomu dávat psí hlavu. Prostě všechno to bylo docela dobrý. Potom ty lidi 

k tomu jakoby přestali mít vztah, i k těm čtenářkám. Jakoby je začali brát tak trošku povrchně. 

Jak se do toho vloudila ta reklama a takový ty možnosti okolo co by se dali udělat. Já jsem měla 



štěstí tenkrát, ale už bych teď nechtěla být v novinách.“ 

 

A kdy jste odešla z Vlasty? 

,,No tenkrát, když tam byli tuším ty Holanďani, že zruší fotografické oddělení, že prostě nechtěj. 

Že je to přiliž drahý a že budou najímat fotografy. Takže Vlasta se se mnou v tý době 

nerozloučila, já jsem pro začala dělat soukromě, což mi vlastně tak úplně nevadilo. Takže mně 

to potom docela vyhovovalo.“ 

 

Takže největší rozdíl před a po revoluci byl podle vás v možnosti cestovat? 

,,Ano, ohromný. A taky ve fotografii. Najednou už nebyla tak důležitá, najednou dostávala jinou 

funkci jakoby zdobnější a to bylo bezvadný. Potom se ještě přecházelo na digitál, já sice mám 

digitál, ale já to nechápu, protože na to digitálu se dá hrozně moc věcí upravit, ale já to nemám 

ráda. Já potřebuju takovou tu syrovou podobu. Ta digitalizace obrazu má vlastně jinou filozofii 

a dá se tak jako měnit a je to o něčem jiným. To je prostě jiná doba a mě může těšit, že jsem tu 

dobu, ve které jsem se pohybovala, že jsem ji prožila naplno a že se člověk tzv. nepodělal (směje 

se..). A i když teď přestávám vidět, tak si říkám, bylo to dobrý. Užila jsem si to. Stálo to za to.“ 

 

Marie Formáčková 

 

Jak jste se dostala k žurnalistice? Studovala jste žurnalistiku? Některé vaše kolegyně, 

žurnalistku nestudovaly... 

,,Já teda jo, ale dostala jsem se k ní absolutně náhodou. Hlásila jsem na práva, tehdy byli 

studentské olympiády. Byla jedna literární a já jsem ji vyhrála a oni mi řekli, že jako vítěz bych 

měla usnadněný přístup na katedru žurnalistiky. Mě to tedy překvapilo, předtím jsem ani 

neslyšela, že by katedra žurnalistiky existovala.  Ona tehdy byla nově ustanovená a to mě teda 

zaujalo, když bych to měla takto usnadněné a s právama to nebylo tak jisté. Tak jsem práva 

škrtla a napsala jsem tam žurnalistiku, aniž bych ji chtěla kdykoliv dělat. Prostě jsem na tu 

fakultu šla, ale byla jsem tam jen rok. Protože pak přišla nabídka ze zahraničí a protože jsem 

byla orientovaná na němčinu, tak jsem se přihlásila do Lipska, kde byl grafický obor, ale oni 

ho zrovna ten rok neotevřeli a jak už mě prolistovali, tak mě poslali do Petrohradu, což byl 

trošku problém, protože rusky jsem neuměla vůbec. Nicméně jsem tam vystudovala, tam jsem 

dělala filozofii s žurnalistikou a potom jsem se vrátila do Prahy, kde jsem dělala tu pražskou 

školu. Tam jsem si potom dodělala doktorát.” 

 



Neměla jste tedy od malička impulzy stát se novinářkou? 

,,Ne, došlo k tomu opravdu náhodou. Řekla jsem si, že bych si to mohla takto usnadnit. Dřív to 

nebylo tak jednoduché se dostat na VŠ a musím říct, že jsem tomu ráda. Povolání mě velmi 

bavilo a vlastně ta Vlasta to bylo moje první zaměstnání. Byla jsem tam 22 let a v podstatě jsem 

nikde jinde nebyla. Rovnou po škole jsem šla do Vlasty a tu jsem si taky vybrala programově. 

Vlasta byla blízko hlavního nádraží, já opravdu vždy měla takové prozaické důvody ke všemu.. 

Tankrát jsem už měla dítě z vysoké školy”. 

 

Z Petrohradu….? 

,,Ne, se svým pražským spolužákem, kterého jsem si potom vzala, s Formáčkem. V posledním 

ročníku jsem měla dceru a manžel šel na vojnu. Dceru mi tak hlídala máma, která bydlela 

v Benešově. Takže jsem hledala něco u hlavního nádraží, protože jsem do toho Benešova 

dojížděla, tak jsem si našla, že Vlasta byla u hlavního nádraží, Jindřišská, tam byla tehdy 

redakce. Tak jsem zašla do Vlasty, a tehdy to nebylo tak jednoduché dostat se do redakce, tak 

jsem tam vešla a oni říkali, zrovna dneska nám jedna vyskočila z okna a tak tady máme volné 

místo. Zrovna ten den jim tam jedna spáchala sebevraždu, takže takto mě vzali do Vlasty.” 

 

Takže jste neměla žádné doporučení, jen jste vešla a .... 

,,Jenom jsem se šla zeptat, jestli tam náhodou nemají místo. A zrovna ten den jim jedna kolegyně 

vyskočila z okna, takže mě vzali.” 

 

Jaký to byl rok? 

,,To byl rok 1978, takže takle na podzim jsem nastoupila do Vlasty a prošla jsem tam vlastně 

vším. Začínala jsem v dopisovém oddělení. Tam jsem byla několik let. Potom jsem byla ve 

vnitropolitickém oddělení, to byli reportáže, potom jsem byla vedoucí toho oddělení, potom 

jsem byla zástupkyně šéfredaktorky a právě po listopadu 1989 jsem byla zvolena 

šéfredaktorkou. Tehdy se to tak dělalo, že se volilo.” 

 

Když jste zmínila dopisové oddělení, jste první kdo s tím má zkušenost. Můžete mi  

o něm něco povědět? 

,,Do Vlasty chodilo mraky dopisů. Když jsem tam nastoupila, tak se dopisům věnovala velká 

pozornost, na každý dopis se odpovídalo. Nechci kecat, ale bylo nás tam asi 6 nebo 7 a opravdu 

to byla největší místnost a opravdu tam ty lidi makali a celý den odpovídali na dopisy. Ve Vlastě 

byla dvoustrana, která se věnovala dopisům plus tam byly rubriky, které se jim taky věnovaly. 



To bylo Život píše romány, Diskuze na téma, třeba burzy pro dětské oblečení, to vše Vlasta 

organizovala. Já tam byla několik let a musím říct, že mě to i bavilo. Potom když se mi narodilo 

druhé dítě, tak jsem nešla na mateřskou dovolenou, jen jsem si ty dopisy brala domů  

a odepisovala. To prostředí tam bylo opravdu fajn, i když to byla doba,  

o které teď všichni říkají, že to byla doba nesvobody, ale ta Vlasta žádnou nesvobodu neměla. 

Já nevím co vám teda říkaly moje kolegyně.” 

 

 

Všechny na Vlastu vzpomínají pozitivně... 

,,Ano, my jsme měli velkou kliku, protože jsme patřily pod Svaz žen. Nevím jestli jste někdy 

slyšela jméno Marie Kabrhelová, ta byla předsedkyně Svazu žen, o které dnes všichni říkají 

nomenklaturní kádra, ale to byla skvělá šéfka, ona nám do toho vůbec nezasahovala. My jsme 

měli jednu stránku nějakých politických událostí, což byly vlastně ty události svazu žen a to bylo 

celý. Ta trojka za obálkou a jinak nám do ničeho nezasahovala. My jsme i na tu dobu dost 

cestovali, protože ty ženský spolky měly i různé akce. Já třeba v tý době jsem byla Španělsku, 

ve Švédsku.” 

 

Ještě před revolucí? 

,,Ano, a to jsme všichni takle cestovali. My jsme měli před revolucí i počítače, to nám taky ta 

Kabrlová zařídila. My jsme byli vlastně první redakce, která měla počítače. Tehdy to byl takovej 

program, dost neohrabanej, ale měli jsme počítače. My jsme na tom byli fakt dobře. Takže my 

jsme opravdu mohli psát co jsme chtěli.” 

 

Takže vám Svaz žen nedával žádné instrukce? 

,,Absolutně ne. Vůbec, my jsme si opravdu mohli psát co jsme chtěli. Já na to vzpomínám jako 

na dobu tvůrčí svobody. Když to dnes vidím s odstupem, moje dcera pracuje v iDnes a když to 

srovnám, tak my jsme měli opravdu daleko větší svobodu, než mají oni dneska. Je to zvláštní, 

ale já to opravdu umím posoudit a opravdu jsme si neměli na co stěžovat.” 

 

A co autocenzura, věděla jste třeba, že tohle nemůžu napsat...? 

,,No, tak jako autocenzuru to má každý. Já třeba nikdy nebyla typ, že bych chtěla někomu ublížit. 

Nikdy bych třeba nemohla být bulvární novinář a odhalovat aféry. Ale tuhle tu cenzuru mám 

celý život. Já si myslím, že novinařina má spíš pomáhat a tohle fakt nesnáším. Ale třeba 

politická autocenzura, to samozřejmě bylo. Tehdy byl prezidentem Gustav Husák, tak bych 



samozřejmě nenapsala, že Husák je vůl nebo něco takového. Tuhle tu autocenzuru má každej.” 

 

 

Můžu se zeptat na aktuality, jak to vlastně fungovalo? S kým jste spolupracovali, z ČTK? 

,,No to nebyly tak úplně aktuality, výrobní doba Vlasty byla 6 týdnů. Dnes to jde vše po 

počítačích, ale tehdy se to vše muselo namalovat, ti grafici to malovali ručně, to oni vytvářeli 

obrazy stránek, pak ta tiskárna, ta sazba, to bylo vše strašně zdlouhavé. My jsme tiskli na 

Smíchově a měli jsme velký náklad, 840 000, to je opravdu i na dnešní dobu nebývalý náklad. 

A Vlasta byla nedostatková, neměla vůbec remitendu, na předplatné se čekalo, až někdo umře 

a opravdu lidi připláceli, aby ji dostali v trafice. A furt jsme žádali o zvýšení nákladu, ale nešlo 

to, protože ta rotačka na Smíchově měla kapacitu million a s náma se tam tisknul Svět 

socialismu, to byl časopis společnosti československého přátelství, nebo jak se to jmenovalo. 

Ten časopis měl 160 000 a my jsme měli těch 840 000 a nešlo, aby se jim to snížilo. Takže my 

jsme byly naprosto nedostatkovej časopis, ale byla to hlubotisková rotačka, těch bylo málo  

a my jsme měli 6 barevných dvoustran včetně obálky, což tehdy nebylo tolik barevných 

časopisů. Ty hlubotiskové rotačky byly jen 2 v republice a my jsme tiskli na té Smíchovské  

a nebyla šance nikam jít. Z tohoto důvodu to trvalo tak dlouho, my jsme třeba začali připravovat 

Vánoce už v září. To už jsme fotili cukroví a takové věci, žilo se opravdu s velkým předstihem. 

Ty aktuality ty byly jakoby aktuální, ale stejně měli 10 dní výrobní dobu, takže to zas takové 

aktuality nebyly. Dnes už by to vůbec neobstálo.” 

 

A to bylo tenkrát z ČTK? 

,,Taky, ale hlavně na doplnění, ale nejvíc událostí bylo ze Svazu žen. My jsme patřili Svazu žen, 

byl Československý svaz žen, pak byl Český a Slovenský svaz. Každý svaz měl svoje 

nakladateltví a my jsme měli nakladatelství Mona, kde vycházely knížky, kuchařky, a pak tam 

byly 4 časopisy, Žena a móda, Praktická žena, Vlasta a Zpravodaj Českého svazu žen. Slováci 

měli Slovenku, Funkcionárku a Dorku, na ruční práce. A Slováci ještě měli Ne a Brát ne – 

maďarsky (jak se píše?). Vydávali jsme taky beletrii, dlouho s náma spolupracovala Luba 

Skořepová, která měla svoji rubriku ve Vlastě. Tak jsme ji vydali knížku, Nejsem čarodějka se 

to jmenovalo. Potom třeba Ivanka Davátá, herečka, ta psala fejetony, tak z toho jsme taky vydali 

knížku, Rodinný podnik se jmenovala. Životopis Evy Pilarové, který si psala sama.” 

 

 

 



Vzpomente si jak to fungovalo na poradách, jak jste vybírali témata? 

,,To bylo takový, vícestupňový. Každé oddělení mělo svého šéfa, nejdřív byly porady toho 

oddělení, kde se tvořily témata. Vždy to oddělení mělo poradu a pak zástupci měli poradu  

a potom byla porada každý týden, kde se určilo co bude na každé stránce. Problém byl, že nám 

tam pracovalo 33 v tom obodobí. Vlasta měla 32 stránek. Takže to byl kumšt se dostat, aby to 

bylo atraktní. Potom po listopadu to bylo jednoduší, Vlasta nabírala stránky, přibyla inzerce. 

Předtím byla jedna jediná stránka inzerce, to byla předposlední stránka, ta jednatřicátá. Teď 

jako po revoluci se to velmi změnilo, byly i týdny, kdy Vlasta měla přes 100 stránek. Jednou 

jsme měli i 120 kolem Vánoc. Musím říct, že to nebylo jednoduché v tom začátku, museli jsme 

i snižovat stav, když potom přišli holandští majitelé. Tehdy spousta těch časopisů si udělala 

akciové společnosti, jako Květy a Mladý svět. Asi by jsme si taky udělali tu akciovku, ale ten 

Svaz žen se ukázal jako velmi životaschopný, narozdíl od těch všech ostatních. Hned po revoluci 

přišla Hana Lagová, která byla byla předsedkyně Českého Svazu žen a ta tam přišla na naši 

poradu a přinesla vydavatelské opravnění a řekla, tak a teď si to vydávejte sami a my jsme si 

mysleli, že už si nemusíme zkaládat žádnou akciovku a že Vlasta je naše. Ale ony byly mazané, 

to vlastně nic neznamenalo a ředitel nakladatelství se domníval, že je všechno v suchu a nic 

neřešil, až jednoho dne tam přišel sličný Holanďan a řekl, tak my jsme vás koupili. Svaz žen to 

prodal holandské společnosti VNU, která koupila celé to vydavatelství. Takže jsme takto zjistili, 

že patříme Holanďanům a ti tam pak zavedli novinky. Lepší papír, snižovali stavy, já jsem pak 

musela o 16 lidí snížit stav, protože jim přišlo, že jsme předimenzovaní, což byla pravda.” 

 

Takže to jsme v roce 1990? 

,,Ano, někdy na přelomu 1990/1991. Ale celkem se to všechno zvládlo, ale už tehdy nastoupila 

konkurence a Němci začali vydávat Týnu. Takže nám všichni prorokovali brzký konec  

a musím říct, že jsme se udrželi jako ve velmi vysokém nákladu i v té konkurenci, potom kdy 

ještě začala vycházet Katka. Potom byli další, které dnes už neexistují, Femina, Betty a Nora. 

Vycházelo spoustu ženských časopisů, protože viděli, že je to kšeft a najednou se objevilo 10tky 

ženských časopisů. Přesto jsme si udrželi náklad 500 000. Když jsem odcházela v roce 1997, 

tak se stále držel okolo 500 000. Já si pamatuju, že jednou byl nějaký krátký týden a to byly 

Vánoce nebo něco a prodalo se 498 000 a to si vzpomínám, že jsem brečela celý víkend. To už 

je dnes legrační, když ta Vlasta má dnes asi 25 000 náklad. Já už o tom časopise dnes ani nic 

nevím, ale tehdy to byl opravdu fenomén. Byl to takovej jako časopis jako každý respektoval  

a každý tam chtěl být. My kamkoliv jsme přijeli tak nás vítali chlebem a solí  

s otevřenou náručí, zahrnovali nás dárkama, my jsme měli opravdu báječný život v tý Vlastě. 



Opravdu výborný život. Například milovaná všemy byla Marie Homolová, výborně psala, ona 

má velký novinářský talent a všichni chtěli, aby o nich Marie napsala, ona psala fakt krásně. 

To byly opravdu krásný reportáže, ta byla zahrnovaná dárkama. To bylo příjemný. To není jak 

dneska, nikdo ani do těch novin nechce jít. A musím říct i tohle období, které bylo samozřejmě 

i nepříjemné, najednou přišli nějaký Holaňďani a já musela každý jezdit každý měsíc na porady 

do Holandska. Já jsem byla německy mluvící a porady byly v angličtině, tak jsem se musela 

rychle naučit anglicky. Chodila jsem každý den na angličtinu. Takže takovýhle věci, přivedlo to 

nějaký komplikace, ale musím říct, že Vlasta to ustála. Třeba Květy, které se staly akciovou 

společností, tak už jim docházel dech, těm co si to privatizovali, takže to stejně nakonec prodali 

Holanďanům, takže já jsem pak přešla do Květů.” 

 

Když se ještě vrátím k redakci Vlasty před revolucí. Byla tam citelná stranická buňka? 

,,Citelná ne, ale museli jsme všichni být ve Svazu žen, protože jsme patřili Svazu žen. Takže 

jsme opravdu všichni byli ve Svazu, i naši mužští kolegové. Vzpomínám si, že náš kolega dostal 

medaili zasloužilá funkcionářka, protože Svaz žen jiné neměl. Tak se to trochu dotklo. Takže ve 

Svazu žen jsme byli, ale co se týká strany, tak to bylo trošku jinak než se možná dnes prezentuje. 

Já nevím jestli vám to rodiče vyprávěli, to nebylo tak, že by vás do tý strany někdo nutil, oni 

nutili třeba dělníky, oni furt chtěli, aby tam bylo určité procento dělníků, ale třeba v mý profesy, 

na to lidi čekali, až se  uvolní místo, až třeba odejde nějaký dělník, aby mohl vstoupit novinář. 

Ty lidi o to stáli, to není tak, že by je někdo nutil. Takže opravdu hodně lidí  

o to stálo, protože ono to mělo svý výhody. I při těch zahraničních cestách, to nemluvím  

o STB, o tom vůbec nemluvím, ani nevím kdo tam byl nebo nebyl, říkalo se to jedné kolegyni, 

ale opravdu nevím. STB je pro mě dost nepřijatelné, práskání a takové, to bych jako dělat 

nemohla, ale ta komunistická buňka, která byla, tak to bylo celkem takový tam se nic neřešilo. 

My jsme měli strašně omezenej počet těch straníků, takže těch žadatelů bylo strašně moc.“ 

 

Bylo poznat na poradách Vlasty, kdo byl/nebyl ve straně? 

,,Strašně málo nás tam bylo...´´ 

Paní Šloufová mi vyprávěla, že straníci sami odešly po revoluci z Vlasty a založili si vlastní 

časopis. Vzpomínáte na to když odešli? 

,,No více co, ono to tak úplně nebylo. To si založili tři naši kolegové, mělo se to jmenovat  

F review, ale oni se mezi sebou nepohodli a jeden jim to ukrad a založil Betty právě. Ale vůbec 

nehrálo roli, že byli ve straně. Alena taky byla ve straně a já taky. Já jsem byla taky  

a já jsem dokonce jako jediná nevystoupila po revoluci, protože mě to přišlo trapný, protože 



jsem byla zvolená šéfredaktorka a nechtěla jsem, aby to vypadalo, že se chci udržet za každou 

cenu a tak jsem byla asi až do roku 1997 ve straně. Dokonce jsem byla taková rarita, jako 

jediná šéfredaktorka, která zůstala v tehdy poplivané straně, tak jsem tam zůstala až do trpkého 

konce. Já jsem ani nevystoupila, protože mi to přišlo nečestné. Musím říct, že ani těm 

Holanďanům to nevadilo, vůbec nikomu. To jsem byla spíš takovej blázen, že jsem setrvala. 

Všichni ty legitimace vrátili, ale já byla jediná kdo zůstala.“ 

 

Musím říct, že mě to překvapilo, protože na základě dalších rozhovorů jsem si všimla, že 

ve Vlastě panovala naprostá pohoda... 

,,Ano, spíš si ze mě dělali srandu, že pořád chodím na nějaké schůze a platím příspěvky, ale že 

by to někdy někomu vadilo. To ne. Vždyť je to absurdní, já jsem byla šéfredaktorka a přitom 

jsem zůstala v tý komunistický straně, já jsem to jako nikdy nějak, to nebylo nic takovýho jak se 

to dnes prezentuje, že to byli všichni takový hajzlové, ty lidi do té strany šli z toho důvodu, aby 

tam fakt nebyli jen ti hajzlové.“ 

 

Kdybychom tedy měli říct, jak to bylo v redakci vyvážené. Víc redaktorů tedy ve straně 

nebylo...? 

,,Víc nebylo. Navíc v tý Vlastě bylo hodně takových těch vyloučených z roku 1968, třeba 

v dopisovém oddělení, to byli všichni vyloučení. To byli lidi, kde by jinde už neudrželi, dřív byli 

třeba v Rudém právu nebo v Práci. Ti byli vyloučení z Komunistické strany, protože 

nesouhlasili se vstupem vojsk a tak pracovali ve Vlastě. Tak byla velká spousta těhle těch. Tam 

bylo plno lidí a Svazu žen to nevadilo. Hlavně ta Kabrhelová byla nad věcí, ta tohle přehlížela, 

věděla to, ale dělala, že to nevidí.“ 

 

...A neměla potom ona problémy? 

,,Ona byla velmi v pevném postavení, ona byla členkou ÚV KSČ. Ona byla jednou z největších 

funkcionářek země, na tu si nikdo netroufnul. Na tu absolutně nikdo neměl. A já si myslím, že 

díky ní jsme se tam měli tak dobře. I tohle období, kdy se hodně těch časopisů zlikvidovalo, to 

vy o kterém píšete, my jsme přežili úplně bez problému. My jsme tam dělali úplně neuvěřitelný 

věci v tý době. My jsme furt soutěžili pořád, o auta, domy.“ 

 

Viděla jsem soutěže o zájezdy... 

,,Ano, my jsme se hned skamarádili s Fischerem, kterej tady začal a ten nám dával strašně 

zájezdů. On byl hrozně šťedrej. A já jsem hned dívala, kde se otevřel nějakej autosalon a šla 



jsem se skamarádit a pak nám dali auto. Furt jsme soutěžili o auta. Teď nedávno mi volala 

nějaká paní a přála mi hezké svátky a já jí říkala, odkud se známe, a ona že u nás vyhrála auto 

a že jí to změnilo život. Takže my jsme se tam šíleně snažili, to bylo třeba 80 000 lidí, co soutěžili. 

Já si ještě pamatuju, že existovala bižuterie Jablonec a že jsme myslím v roce 1992, ve vánočním 

čísle, v každým, to mělo tehdy náklad asi 600 000, tak jsme měli řetízek se zlatým srdíčkem na 

kterým bylo napsáno Vlasta.“ 

 

V každém čísle? 

,,V každém čísle, to nám tehdy dali. To si pamatuji, že jsem toho ředitele úplně zblbla, jsem mu 

řekla jestli chce vejít do dějin, tak ať to udělá. Tak to udělal. A bylo to fakt pozlacený, fakt to 

nebyl šunt. To byla rvačka o tu Vlastu, to si neumíte představit. To byl masakr. Fakt srdíčko 

Vlasta, krásný to bylo. Takže tam se fakt dělali věci, to už by dneska asi ani nešlo. To by nikdo 

neudělal. Tehdy byla taková doba, že ty lidi sami nevěděli, jak se chovat. Byla příliš dlouhá 

doba od socialismu a všichni se snažili nějak podnikat a my jsme třeba měli soutěž  

o dům. Třeba jeden čtenář vyhrál montovaný dům, to tehdy začínalo ty montované domy. To 

byla nějaká německá firma, tehdy nám dali dům do soutěže. A díky tomu, že jsme měli takové 

ceny, tak jsme to přežili v takto vysokém nákladu. Ono to ty lidi opravdu zajímalo. Hlavně my 

jsme si drželi takový ten ráz, my jsme věděli, že ta Vlasta je spíš pro ten venkov, že není pro 

město. A furt takové to levné vaření a levné oblíkání. To bylo teda až po mém odchodu, ale když 

se pak snažili přejít do takového luxusu, něco jako levná ELLE, tak tím to pohřbili. To jako 

opravdu to nejde, aby se někdo jmenoval Vlasta, ale to ti cizinci nechápou. To potom koupili 

Finové po těch Holanďanech. To já si ještě pamatuji, že potom mě pozval na snídani nějakej 

Maďar, kterej šéfoval tuhle sekci a nabídnul mi, jestli se nechci vrátit, protože jim hrozně klesal 

náklad. Dramaticky. A já jsem kupodivu měla dobrou pověst, lepší než jsem ve skutečnosti. Za 

mě byl ten náklad vysokej, ale to nebyla moje zásluha, ale byla tam dobrá konstelace těch lidí, 

fakt i ta Marie Homolová byla senzační a prostě všichni tam byli fajn.  

A ten Maďar chtěl, abych se tam vrátila, protože pochopili, že ten trend toho luxusu prostě 

nefunguje. Ale já jsem říkala, že už se nedá nic dělat, že už to zničili.“ 

 

To už jste byla na volné noze... 

,,To už jsem byla několik let na volné noze. To bylo už někdy v roce 2002. To už se nedá vrátit. 

O ty co už jste přišli, ti už se vám nevrátí a ti co to čtou, ty zas ztratíte. To už prostě s tím 

nemůžete nic dělat. To už nemá šanci. Je to smutný no, jak to dopadlo. Fakt je to smutný, to si 

nezasloužil ten časopis.“ 



 

A když se vrátíme k listopadu, vzpomenete si co jste dělala 17.listopadu? 

,,No, já si to pamatuju docela přesně, protože to byli fakt takový, my jsme sídlili fakt na tom 

Václaváku, to byl ten rohák, z Jindřišský a toho Václaváku a tehdy prostě byli ty události takový, 

tak trošku se proti nám obrátila ta veřejnost. Tehdy byla blahoslavená Anežka Česká, takže 

Svatá Anežka, tak nám tam v průjezdu postávaly ty iniciativy, jako třeba Pražské matky a tak 

podobně, tak tam postávaly s transparentama Svatá Anežko chraň nás před Svazem žen  

a podobně. Takže my jsme tam měli trošku vyhrocenou situaci. Ale tohle si pamatuju, protože 

všichni odešli na Václavák na manifestaci a my ještě s jednou kolegyní vytrvaly v redakci  

a musely jsme celý to číslo dát dohromady, protože všichni odešli, ale vyjít to muselo. A já už 

byla čerstvou, ne to jsem ještě nebyla šéfredaktorka, ale Alena šla taky na manifestaci. Takže 

jsem cvakaly do počítačů články a to si pamatuju, že jsem tam snad byla i přes noc, protože 

jsme to dělaly jen ve dvou.“ 

 

...to bylo ještě standartní číslo? 

,,Ano, normální. Běžný. Oni se rozhodli, že když je revoluce, že to nemusí vyjít, ale musí. Oni 

volali z tiskárny, takže jsme to musely dát dohromady. Takže jsme to tam psaly, aby to vyšlo.“ 

 

Potom vyšlo mimořádné číslo, vzpomínáte si na něj? 

,,To dělaly všechny ty časopisy, to byla taková ta euforická nálada. Takže to vím.“ 

 

Vydali jste ho velmi rychle. Zajímalo by mě jak jste to zvládli třeba v tiskárně, protože 

vše bylo na příděl, barva... 

,,Oni prostě tehdy ti lidi byli nějaký vstřícný, takže šli do rezerv a tak dále, ale ono to mimořádné 

číslo nemělo takový náklad.“ 

 

Vzpomenete si jaký byl náklad? 

,,Já myslím, že asi 300 000. To těch 850 000 nemělo, to by se nedalo. Já myslím, že bylo dokonce 

celý černobílý, protože ta barva by se nezvládla.“ 

 

Máte ho u sebe? 

,,Mám ho, já mám všechny Vlasty. Ale mám to v bytě, kde bydlí můj ex. Tady mám taky něco, 

protože občas jsem učila na Hellichovce historii médií, tak pro to svoje učení, ale tohle to 

zrovna tady nemám.“ 



 

A jak vypadaly ta čísla po listopadu. Došlo podle vašeho názoru ke změně? 

,,Výrazně. Hned jak nastoupili Holanďani, tak se zlepšil papír, grafika se změnila, logo se 

změnilo a samozřejmě se to urychlilo, pak už jsme měli jen týdenní výrobní lhůtu, což pro nás 

bylo opravdu neuvěřitelný. Taky se Vlasta přestala tisknout na Smíchově a začala se tisknout 

Moravia Press v Břeclavi. Jo takže tam se postavila nová tiskárna, ta byla vysoko kapacitní  

a ta byla opravdu velmi rychlá, moderní. Takže tam se to velmi výrazně změnilo, bylo to 

flexibilní, podle toho kolik bylo reklamy, tak tolik bylo stránek. Dokonce jsme jeden čas měli 

tolik reklamy, že se začala dělat Vlasta Plus. Byly dvě Vlasty. Jeden čas, krátkej čas. To bylo 

tolik reklamy, že jsme vydávali ještě Vlastu Plus, kde byli vyloženě jenom reklamy.“ 

 

To jsme v období, o kterém píšu...? 

,,Ano, a to tam můžete určitě zmínit, že se začalo tisknout tolik reklamy, že jsme ještě vydávali 

Vlastu Plus. Ale to bylo taková nic moc, nebyl o to moc zájem. To mělo svoji vlastní cenu  

a prodávalo se to jako samostatnej časopis, ale o to byl fakt minimální zájem.“ 

 

A vzpomenete si co týká obsahu k jakým došlo změnám? Já když jsem všechny ročníky 

procházela, tak mi přišlo, že se většina rubrik po revoluci udržela.. 

,,No my jsme se snažili, protože tehdy typická čtenářka Vlasty byla žena středních let z Moravy. 

Jako fakt to byla typická čtenářka a ty lidi jsou konzervativní, obzvlášť na tom venkově. To byla 

opravdu venkovská žena z Moravy a to jsme si vždycky říkali, tu musíme mít před očima. Ta 

Vlasta měla i specifický jazyk. My jsme třeba vůbec nepoužívali cizí slova, aby jsme ty lidi 

opravdu nemátli. Jsme nahrazovali ty cizí slova, všechno aby bylo naprosto srozumitelné. Tam 

byl opravdu i zvláštní jazyk, krátký věty, ne souvětí, protože ty lidi byli roztěkaný při tý četbě, 

třeba ještě měli pustěněnou televizi nebo něco takového. Takže my jsme měli určité zásady a ty 

jsme dodržovali. A tím jsme si asi udrželi i ten náklad, že ty lidi měli to na co byli zvyklý. Když 

se to změnilo, tak pak došlo k tomu velikýmu odlivu těch lidí. To už jsem tam ale nebyla.“ 

 

A vzpomenete, jestli zanikla nějaká rubrika po listopadu nebo co naopak přibylo? 

,,Já nevím, oni v podstatě i ty aktuality zůstaly. Ty se držely. Dopisy taky. Ale třeba přibyl ten 

úvodník, to dřív neměla Vlasta. A přestali se psát Dialogy, jestli jste viděla, my jsme měli takový 

ty Dialogy. O nic už se nemuselo tak bojovat, tehdy se bojovalo třeba opravdu se dělaly burzy 

s dětským oblečení. Tehdy byl nedostatek dětského oblečení a tak jsme organizovali burzy přes 

Svazy žen, tak to taky odpadlo, tehdy pak začali second handy a tyhle rubriky svépomocné ubyly. 



Ruční práce, háčkování, pletení, to taky ubylo. Lidi od toho začali odcházet.“ 

 

A když se ještě vrátíme k redakci, opravdu tam neproběhly žádné čistky? 

,,Ne, nikdo nebyl vyhozenej, všichni odešli dobrovolně, ale že by byl někdo vyhozenej třeba 

z politickýho důvodu, to bych musela já být první vyhozená. Jo, to jako, kdo tam byl na vyhození, 

jsem byla jen já de facto.“ 

A kdo nahradil ty lidi co odešli? 

,,Nikdo, to vyšlo tak pěkně, že se vlastně mělo snižovat. Takže to tak krásně vyplynulo ze situace. 

Pak ještě řekli, že mám třeba snížit o 3 v pozdějších letech, ale to jsme se vždy domluvili a našli 

jsme třeba jiné místo.“ 

 

Vy jste říkala, že jste cestovali poměrně dost i před revolucí, ale teď byla možnost jistě 

větší... 

,,No tak to hlavně, toho bylo strašně moc toho cestování. Nás si potom vybral Hrad, když se stal 

Havel prezidentem a to jsem odnášela já. Já nenávidím cestování.“ 

 

Nenávidíte? 

,,Nenávidím. Já jsem se stala novinářským doprovodem první dámy na všech zahraničních 

cestách a Václav Havel byl posedlej cestováním, takže já jsem několik let nevybalovala kufr, 

mně bylo do breku, já byla pořád na cestách. Nejdřív s Olgou a potom s Dášou. Takže tohle 

jsem měla celá léta.“ 

 

A o tom jste psala do Vlasty? 

,,Ano, a potom jsem vydala i knížku.“ 

 

Vzpomenete kam jste jela díky Vlastě po revoluci jako první? 

,,To bylo s Fischerem, ten přišel hned v roce 1990 a vzal nás na Kanáry. Pár novinářů, týden 

jsme měli na Kanárech. Ne víte, to bylo asi ještě dřív, Bora Bora, tam jsem odfrčela hned po 

revoluci a to bylo dobrý. Na Tahiti, to jsme měli soutěž čtenářskou, to nám Doktor Oetker tehdy 

poskytnul. 10 čtenářů Vlasty odjelo na Tahiti a to vím, že tehdy jsem tam taky byla.“ 

 

A co reklamy, vzpomínáte třeba na Hubnoucí pyžamo? 

,,Ano, všelijaký blbosti, hubnoucí čaje a tak dále.“ 

A jak na to reagovaly čtenářky? 



,,Všechny to chtěly. To bylo dost tabu v dřívějších dobách, tyhle ty šarlatánské věci a teď se 

popustily stavidla a všichni kartáři, vědmy, to začalo mít zelenou.“ 

 

A nestěžovaly si čtenářky, když nezhubly? 

,,Ano, potom přišlo plno stížností, ale to ta doba přinesla. Byl o to strašnej zájem. Přes tu Vlastu 

se všechno skvěle prodávalo. To byla právě ta Morava, ten venkov, mimo centra. A ty lidi to 

hrozně kupovali. To byli neuvěřitelný věci. Ještě si vzpomenu třeba Ženich Vlasty. Jsme hledali 

slavné muže, kteří byli sami a takhle jsme třeba oženili Upíra Krejčího. Jirkovi Růžičkovi, 

synovi od Heleny, ten byl na roztrhání. Ten jezdil po snoubenkách, hlavně si vybíral, ty co měli 

zrovna zabíjačku. Takže takový jsme dělali neuvěřitelný věci. Takhle jsme opravdu oženili 

několik lidí. Těch soutěží bylo hodně, ale to byl boj o přežití. Potom přišla Týna a vypustila 

milion za strašně levnou cenu. To bylo velký ohrožení. Snažila se nás zlikvidovat, ale ustáli jsme 

to, ale tímhle tím. Že jsme soutěžili, že jsme měli dárky. Lidi měli furt důvod si to kupovat.“ 

 

A co když potom Vlasta podražila, neklesl náklad? 

,,Ono to bylo nejdřív za 2 Ksč, potom 3,50 až potom to bylo za 6. My jsme to vysvětlovali  

a měli jsme takovej dobrej argument, že vždycky ta Vlasta stála tolik kolik litr mlíka. Prostě my 

jsme vždycky říkali, že zdražilo mlíko, tak, musíme podražit. Ty lidi to tak nebrali, furt ta cena 

byla přijatelná. Netuším ani, kolik to stojí dnes. Já to nesleduju. Nemám žádnou nostalgii, bylo 

to hezký období, ale nic netrvá věčně, je to vývoj. Ani láska netrvá věčně. Takže prostě takhle 

to je.“ 

 

Marie Homolová 

 

Jak jste se dostala k novinařině? Psala jste od malička? 

,,Ne, já jsem nestudovala novinařinu. Já jsem studovala sociologii, v podstatě ten impulz 

k tomu, aby se směřovala tímto směrem byl asi v mých 18 letech nebo 19, kdy jsem si přečetla 

fejeton Jindřišky Smetanové a řekla jsem si, že je to je taková novinařina co bych chtěla dělat. 

Já jsem nikdy nebyla moc politicky nebo komentářově směřovaná, ale tohle se mi hrozně líbilo. 

No a když jsem skončila, řeknu to hodně ve zkratce, když jsem skončila školu, tak jsem byla 

v jiném stavu a nemohla jsem najít žádné místo až jsem se dostala do takového malého časopisu 

a to to tak odstartovalo. 

 

A jak jste se potom dostala do Vlasty? 



,,Do Vlasty jsem se dostala tak, že Maruška Formáčková šla na mateřskou dovolenou a její muž 

dělal s mým mužem, takže slovo dalo slovo a já jsem tam nastoupila za ní.“ 

 

Takže to bylo na doporučení od paní Formáčkové? 

,,Ano, a potom jsem tam už zůstala.“ 

 

A nastoupila jste hned jako redaktorka? 

,,Hned jako redaktorka.“ 

 

A vzpomínáte na svoje začátky, o čem jste psala? 

,,No šmankote, tak jsme psali všichni všechno. Já jsem byla v tzv. Vnitropolitickém oddělení. 

Což jsou jakoby domácí témata, jsem byla redaktorka na domácí témata, ale byli tam  

i redaktorky na módu, kulturu. No já a Hanku Nekudová a pár dalších lidi jsme dělali takový ty 

domácí témata. Já jsem poměrně rychle dostala k velkým věcem. Už jsem teda měla za sebou 

nějakou praxi, protože jsem už několik let co jsem byla doma na mateřský spolupracovala 

s nějakýma časopisama.“ 

 

A vzpomínáte si jak jste témata vybírali? 

,,Bylo to takový půl na půl. S něčím někdo přišel, něco dostal ze shora nebo od našeho 

vedoucího toho vnitropolitického oddělení. Bylo to takový půl na půl, ale musím říct, že ta 

dohoda byla většinou hrozně dobrá. Mě vždy právě mrzelo, že ta Vlasta měla slepičí obzory. 

Ale on to v podstatě za našich časů byl takovej normální, velmi kvalitní časopis, kterej měl asi 

takový 2-3 stránky, což byla taková ulítba tomu Svazu žen, ale jinak jsme tam dělali docela, já 

jsem tam přišla v takovou dobrou dobu, kdy vlastně se začaly prosazovat kritický témata, 

zábavný docela témata. Myslím si, že pro mě to teda byla ohromná škola, myslím žurnalistická. 

Měli jsme šéfa, kterej byl sice bývalej pohraničářskej důstojník, ale strašně mě jakoby řemeslo 

naučil.“ 

 

Můžete mi něco povědět o Svazu žen? Dával vám instrukce? 

,,Na to tam byly vydělené redaktorky, šéfredaktorka a další dvě redaktorky, který tyhle věci 

dělaly, ale nás se to tak moc netýkalo. Spíš jsme dělali, myslím jako politicky se nás to moc 

netýkalo, ale spíš se dbalo na to, aby jsme třeba mapovali schůze Svazu žen ve vesnicích, ve 

městech, co dělaj a tak dále. A musím říct, že spousta těch organizací, že před nima do dneška 

smekám klobouk, že to byly většinou úplně obyčejný báby, který pořádaly plesy a všelijaký 



aktivity a pletly bačkůrky pro dětský domovy a že to byl na těch vesnicích v podstatě jedinej 

živel, kterej tam nějakej ten komunitní život držel. Takže to bylo zajímavý mezi ně jezdit. Jinak 

by se asi člověk na tu vesnici nedostal.“ 

 

Takže byste neřekla, že to bylo úplně jasně ovlivněno zadáním shora? 

,,Myslím si, že tak moc ne. Byly tam maximálně dvě-tři stránky, který byly dalo by se říct, ideově 

laděný, ale jinak jsme měli dost volnou ruku. Zase ne, že bysme tam psali bůh ví co, ale jako 

hodně jsme si mohli dovolit.“ 

 

Myslíte si, že tím byla Vlasta výjimečná? 

,,Absolutně vyjímečnej byl Mladej svět, ten měl šéfredaktorku, která měla pevné zázemí na ÚV 

KSČ. Ten byl jakoby, strana i vláda si ho drželi jako takovou výkladní skříň české svobodné 

žurnalistiky. Ale myslím si, že ta Vlasta nebyla úplně v pozadí za ním. Myslím si, že to bylo  

i znát, díky tomu, že my jsme měli úplně největší dopisový oddělení ze všech časopisů. To byl 

ohromnej teda kontakt, opravdu. Pro nás to byla i docela inspirace o čem psát. Takže já na to 

vzpomínám na ty roky velmi kladně.“ 

 

Měla jste autocenzuru? Tohle si nemůžu dovolit... 

,,Asi to bylo v každým trochu. Zase to říkám jako ukrutně stíhaný jsme nebyli. Dokonce jestli 

vám to můžu říct, nás ani nikdo nenutil do strany. Ono se sice tvrdilo, že my jsme sídlili na 

Praze 1 a těch zájemců tam bylo příliš, ale myslím si že ani naše šéfredaktorka nás nikam 

netlačila, takže jsme byli tak docela tolerovaní a nebyli jsme ničím otravovaní.“ 

 

A jak to probíhala, když se blížilo výročí? 

,,Myslíte třeba únor 68? Musím říct, to se moc neřešilo. Nepsali se žádné oslavné články na 

normalizaci. Tohle se tak diskrétně přecházelo.“ 

 

A co aktuality? Jak to fungovalo? 

,,Ty byly ČETKY a každý týden se střídaly redaktorky a vybraly něco z ČETKY a něco ze Svazu 

žen. Ta dostala vyznamenání, ta dostala vyznamenaní. Samozřejmě že se hodně věnovalo třeba 

MDŽ a na to tam chodily jiné redaktorky. My jsme byly takovej tým, kterej byl toho ušetřenej.“ 

 

A co výrobní doba, tenkrát byla poměrně dlouhá... S jakým předstihem jste plánovali? 

,,No tak ty aktuality se dělali zhruba týden dopředu a to ostatní asi měsíc, 5 neděl. To jako 



aktuálnost moc nebyla, což jako po mnoho let nevadilo, ale kolem 89, kdy se to všechno měnilo, 

to byl trošku problém.“ 

 

Vzpomenete jak to probíhalo na poradách? 

,,No měli jsme každý týden poradu samozřejmě celoredakční, kde první polovina spočívala 

v tom, že se probíralo to číslo co vyšlo, tak všichni tam něco tak plácali, aby něco řekli. Pak se 

teda rozebírali věci co se teda mají udělat.“ 

 

 

 

Byla na poradách citelná stranická buňka? 

,,Byla tam stranická buňka, která samozřejmě obstarávala ty věci ideově silnější, byla to asi 

polovina redakce, ale nemůžu říct, že by byli agresivní, nebo že by se od nás nějak odtahovali. 

Dokonce jsme byly veliký kamarádky všechny. Byla tam taková hrozně dobrá parta, což si 

myslím bylo i znát na tom obsahu.“ 

 

A jak to bylo vyvážené? 

,,Byli jsme tak na půl straníci/nestraníci, ale o některých lidech se to ani nevědělo, protože se 

to vůbec neřešilo. Já teda možná mluvím pořád kladně, ale ono to nebylo tak. Já vím, že známí 

co byli v jiných redakcích, že byli ostřejší a měli větší problémy za nějaký slova. Já jsem tam 

zažila jedinou výtku proti mýmu článku. Protože my jsme je museli odevzdávat napsaný, četl to 

vedoucí oddělení, zástupkyně šéfredaktorky. Jediná výtka byla, když jsem psala o nějaký 

organizaci Svazu žen, která zařídila pro celou obec prádelnu a já jsem si nezapsala křestní 

jméno tý paní, která to vedla, tak jsem napsala paní Maršálková nebo co  

a schytala jsem to, protože jsem prý měla napsat soudružka, tak jsem vzala telefon a zjistila 

jsem, že se jmenuje Marie a doplnila jsem to tam. To byl tak takový jediný incident. Možná, že 

fungovala nějaká autocenzura, ale ne nějaká strašná. Ale možná, že to bylo daný tím, že jsme 

měli takový rodinný, sociální témata, nebyli jsme politický časopis.“ 

 

A vy jste psala do rubriky? 

,,No v podstatě to byla ta vnitropolitická témata, což bylo od toho, jestli budou hrnečky na čas, 

tenkrát se vůbec nedali sehnat hrnečky na čaj, takže jsme psali o tom, co se bude dělat, když 

nejsou hrnečky, potom tam hodně fungovali seriály. Třeba jeden se věnoval jenom vodě, třeba 

voda na koupání, voda pitná, voda v přehradách. Na zadní straně byly seriály, které se třeba 



věnovali nějakému fenoménu. Já vím, že jsem třeba psala seriál asi 10 dílný o pražském metru, 

tenkrát bylo otvírané C nebo co to je. Takže jsem dělala s těma architektama. Takže to byli 

témata, který pro mě nebyli ničím problematický.“ 

 

Takže vás to bavilo? 

,,Hrozně mě to bavilo.“ 

 

Když se posuneme k listopadu 1989. Vzpomenete si co jste dělala, kde jste byla? 

,,No to si teda vzpomenu velmi dobře, protože a to myslím, že docela tenkrát Vlasta zabodovala. 

Já jsem byla samozřejmě na tom pochodu, ale protože jsem měla malý dítě tenkrát, tak jsem od 

Máchova hrobu šla domů. Takže jsem na Národní třídě nebyla. Ale druhý den, když se to teda 

rozneslo, co se stalo, tak syn Hanky Nekudové, jestli s ní budete mluvit, byl na Národní třídě, 

můj syn byl taky, takže jsme rychle věděly o co jde. Takže jsme začaly se o to hodně starat, 

potom krátce na to bylo nějaký zasedání Svazu žen a my jsme tam s Hankou Nekudovou byly  

a Hanka ta tam přinesla fotky z toho, který udělal náš fotograf Honza Šibík a teď ty ženský, 

který byli z vesnice a vůbec nevěděly, co se v Praze děje na to koukaly. Opravdu musím říct, že 

tenkrát jsme dostali docela volnou ruku, protože tenkrát to už byla šéfredaktorka myslím Marie 

Formáčková, že jsme dokonce během týdne udělali speciální číslo, kde jsme o tom psali. Takže 

strašně rychle se to otočilo v tý redakci, no otočilo, v podstatě jsme s tím neměli žádný velký 

problémy..“ 

 

Máte to vydání? 

,,No mám ho. Myslím teda, že vlastně Alena Šloufová byla vlastně šéfredaktorka, ale ona byla 

taková umírněná.“ 

 

Ta byla ve straně.. 

,,Ano, byla ve straně. To jo, ale nedělala nikomu problémy. Takže proběhlo tam tohle docela 

rychle a ještě si pamatuju, že jak jsme měli to dopisové oddělení, tak lidi psali strašně moc 

dopisů a volali z venkova co se to děje. První dny nikdo nic nevěděl a ty ženský vůbec nevěděly 

co si o tom mají myslet. A potom bylo takové utajené setkání novinářů, tak jsme tam s kolegyní 

ještě vystoupily a řekly jsme ať neřeší nějaký rehabilitace novinářů, ale ať se snaží o to, aby se 

to dozvěděla republika, co se děje.“ 

 

 



Zajímalo by mě, jak jste to vlastně udělali, protože všechno tenkrát bylo na příděl, barva, 

papír... 

,,To už si vůbec nepamatuju. To by asi věděla Alena Šloufová. To už si vůbec nepamatuju, ale 

dala nám, hlavně fotografům, volnou ruku. To tenkrát Honza Šibík nafotil úplně skvělý fotky. 

Já si myslím, že Alena rychle pochopila co se děje a vůbec ničemu se nebránila.“ 

 

A co se potom dělo ve Vlastě po listopadu? 

,,Myslím si, že protože jsme už předtím měli hodně kritických článku, hlavně co se týkalo 

zásobování, protože to byli problémy, plíny, vložky, hrnečky. Takže my jsme měli dost kritických 

článku, takže tak ukrutná změna tak nebyla. Myslím, že i ten svaz žen nevěděl co se sebou, takže 

netlačil. Samozřejmě se tam pak začaly objevovat třeba články, který psala Eva Uhrová  

o ženských osobnostech, o kterých se nesmělo mluvit, Horáková, Plamínková.. To se tam začalo 

objevovat, ale zase tak ukrutná změna tam nebyla.“ 

 

A co stranická buňka, odešli sami, nebo byli třeba vytlačeni? 

,,Myslím, že jsme je nevytlačili. Potom odešla Alena Šloufová, ale nevím z jakých důvodů. 

Myslím, že šla na volnou nohu a vystřídala ji Marie Formáčková, která byla taky bejvalá, tak 

byla dokonce myslím předsedkyně stranický buňka, ale jak říkám, tam ty vztahy nebyli nějaký 

dramatický mezi komunistama a nekomunistama. Trošku přísnější byly ty zástupkyně 

šéfredaktorky, ale ty normální komunistky, my jsme to neřešily a prostě jsme byly kamarádky. 

Strach tam žádnej nebyl. Vůbec jsme se nebáli a oni nám zase nedávali nic najevo, nějakou sílu, 

to ne. V jinech redakcí byli daleko horší vztahy. Vím, že ty zástupkyně odešly.“ 

 

Vzpomenete si kdo je nahradil? 

,,Hanka Nekudová nahradila jednu zástupkyni. A někteří toho využili a odešli do důchodu. Já 

jsem taky teda pak odešla, ale myslím, že v průběhu 90. let se ta Vlasta pak hodně změnila. 

Grafikou, barvy. Nová technika, grafici to tenkrát ještě rozkreslovali a měřili na pravítku, takže 

těžko mohli dělat nějaký ptákoviny jako dnes.“ 

 

A co cestování? Kam jste po listopadu měla možnost vyjet? 

,,Jo vyjela jsem. A docela to byli zajímavý, jo za prvé jsem vyjela za redakci, když bylo 

sjednocení Německa, to byl 90, nebo 91. Potom to byl velkej zážitek, ale to už bylo domluvený 

před revolucí. Začátkem prosince 88 bylo velké zemětřesení v Arménii a tenkrát hned prvním 

letadle s humanitární pomocí tam letěl náš fotograf Honza Šibík a my jsme se rok na to 



domluvili, že se tam pojedeme podívat na roční výročí. To byl dobrej zážitek. Pak jsem byla ve 

Francii asi na týdenní reportáži kolem Nini Ricci. Pak jsem byla ještě díky Loreálu. Kde jsem 

ještě byla? Už asi nikde. Jo a ještě před i po revoluci jsme byli v Rusku. S Danou Sýkorovou 

v Moskvě. Takže jsme jezdili, ne jako moc, ale jezdili jsme.“ 

 

A co se témat týče? Mohla jste psát něco co jste třeba před listopadem nemohla? 

,,Asi jo, no. Ale už si to moc nepamatuju. Ale ještě bych ráda řekla k tý Aleně Šloufový, že 

několik mých kolegů podepsalo Několik vět, já jsem je teda nepodepsala, protože jsem měla 

osobní důvody, ale ta Alena z toho nedělala žádnou vědu. A vím, že v jiných redakcích třeba 

hrozili vyhazovem, ale ona ne, nedělala z toho žádnou vědu.“ 

 

A co reklamy, inzeráty. Vzpomínáte na reakce? 

,,To se ke mě nedoneslo. Ale v podstatě ty reklamy tam byli i předtím, třeba na podprsenky. 

Samozřejmě nebyly tak efektní. Já mám prostě z toho dobrej pocit, že to byli dobré časy. Ne, že 

by jsme psali nějaký ukrutný protistátní, ale měli jsme volnou ruku. Třeba v dopisovém 

oddělení, tam dělali odvážné věci. Tam chodily ty stížnosti a tenkrát tam třeba rozpoutali pomoc 

rodině, kde se narodil postižený chlapeček. Nevím jestli něco takovýho dnešní Vlasta něco dělá. 

Já si myslím, že po revoluci, obzlášť v prvních letech, nebyl důvod ten obsah vůbec měnit. 

Změnil se teda potom formát, myslím 1993 potom to přestal být ten velký formát, ale začal to 

být takovej ten časopisovej.“ 

 

To je v pořádku, naopak mi to přijde velmi zajímavé, že se to tam tak sešlo... 

,,Ano, já si myslím, že to bylo obsazením. Opravdu jsme se tam sešli. Těch nestraníků nás tam 

bylo hodně a nikdy jsem nezažila, že by nás někdo nutil, abychom šli do strany. To nikdy.“ 

 

A jestli se můžu zeptat, vy jste nikdy neuvažovala o tom vstoupit do strany? 

Já teda vůbec, nikdy. To jsem vůbec neuvažovala. Tam se docela vedly otevřený řeči, tam ty 

vztahy byli tak přátelský a brzy bylo jasný kdo kam patří a tak nám to vlastně ani nenabízeli  

a nikdo to po nás nechtěl. Myslím, že v tom jsme byli docela speciální. Jen mě vždycky hrozně 

mrzelo, že se tomu říkalo slepičí obzory.“ 

 

A byly tam samé redaktorky? 

,,Ne ne ne. Byli tam i muži. Tonda Jirotka, syn Zdeňka Jirotky, ten co napsal Saturnina. Martin 

Mrňka, pak byl v TV Nova a na Primě. Pak tam byli tři fotografové a dva grafici. Nevím no, ale 



byli tam chlapy. Ale spíš jako fotografové a grafici.“ 

 

A proč jste potom odešla z Vlasty? 

,,Dostala jsem nabídku do Reflexu, ale potom jsem záhy odešla. Bylo tam mužsky agresivní 

prostředí. My jsme tam byli jen 2 ženský. A já jsem nikdy nezažila taková nátlak. A potom jsem 

šla do Lidovek a tam jsem byla až do penze. Potom už jako penzistka jsem přešla do Mladý 

fronty.“ 

 

A čtete Vlastu dnes? 

,,Ne, mě to nebaví. Teď je to takovej tuctovej časopis. My jsme tenkrát byli fakt výjimečný.“ 

 

 

 


